
تسنیم: رئیس سازمان غذا و دارو در تویسرکان گفت: »عمده مطالبات صنایع 
داروسازی کشور با پرداخت رقمی افزون بر چهار هزار میلیارد تومان تا 
پایان شهریورماه امسال پرداخت می شود.« غلامرضا اصغری با بیان اینکه 
معضل کنونی صنعت داروسازی کشور کمبود نقدینگی است، افزود: »با 
توجه به رایزنی هایی که با سازمان برنامه و بودجه و بیمه ها داشتیم مقرر 
شد حداکثر تا پایان شهریورماه مطالبات صنایع داروسازی غالبا با استفاده از 
منابع مالی بیمه ها پرداخت شود.« معاون وزیر بهداشت با اشاره به اینکه از 
ابتدای اجرای طرح تحول نظام سلامت تاکنون 10 میلیون نفر از مردم ایران 
از بیمه سلامت برخوردار شده اند، بیان کرد: »تاکنون در قالب طرح تحول 
نظام سلامت، 90 درصد از هزینه های حوزه بهداشت و درمان که مردم می 
بایست آن را پرداخت کنند، توسط دولت پرداخت شده است.« وی با اشاره 
به ظرفیت بالا و قابل توجه شهرستان تویسرکان در زمینه تولید دارو گفت: 
»تویسرکان با برخورداری از سه واحد تولیدی دارو، قطب تولید دارو در 
استان همدان به شمار می رود.« اصغری افزود: »برای ورود هرچه سریع تر 
دو شرکت تولید داروی »تدبیر دارو« و »هگمتان دارو« در تویسرکان اقدامات 
لازم را انجام می دهیم.« وی تاکید کرد: »فعالیت اثر بخش شرکت های تولید 
دارو در تویسرکان علاوه بر اینکه گامی موثر در مسیر اشتغال تلقی می شود به 

نوعی نیز مشوقی برای حضور دیگر سرمایه گذاران از این شهرستان است.«

صنعت داروسازی با
 چالش بقا دست وپنجه نرم می کند

خبرگزاری سلامت: رئیس انجمن داروسازان تهران با اشاره به اینکه صنعت 
داروسازی ایران با چالش ماندگاری و بقا دست وپنجه نرم می کند، گفت: 
»دولت در حق داروی ایرانی طی سال های گذشته جفا کرده است.« حمید 
خویی با اشاره به مهم ترین چالشی که صنعت داروسازی با آن مواجه است، 
افزود: »در حال حاضر صنعت داروسازی در معرض تهدید جدی قرار دارد، 
چراکه تنها کالایی که طی دو سال اخیر قیمت آن ثابت مانده، دارو است.« 
خویی در پاسخ به این سؤال که چرا برخ از پزشکان به مصرف داروهای 
خارجی توصیه می کنند و آیا این موضوع کیفیت داروهای ایرانی را مورد 
خدشه قرار نمی دهد، گفت: »انگیزه تجاری در پشت این قضیه وجود دارد، 
البته برخی از نقدها به داروی ایرانی درست است.« وی افزود: »در صنعت 
داروسازی هنوز راه نرفته زیاد داریم و باید توجه داشت که ارتقاء کیفیت 
هزینه دارد و مهم ترین عامل بازدارنده ارتقاء کیفیت دارویی کشور، دولت و 
وزارت بهداشت است، چراکه با ثابت نگه داشتن قیمت ها، فرصت افزایش 

کیفیت را از بین برده است.« 

مطالبات داروسازان تا پایان شهریور 
پرداخت می شود

در برنامه نبض مطرح شد

خطر مهاجرت نخبگان و حضور واسطه ها در بخش تامین سرمایه
سپید: »خروج نخبگان داروسازی از کشور به دلیل اقتصاد 
ضعیف صنعت داروسازی و عدم حمایت دولتی است«، 
این بخشی از اظهارات رئیس انجمن علمی داروسازان 

ایران در برنامه نبض شبکه خبر بود.
خروج نخبگان داروسازی از کشور به دلیل عدم 

حمایت دولت
به گزارش سپید، محمدرضا شانه ساز، رئیس انجمن 
علمی داروسازان در این برنامه تلویزیونی که با موضوع 
اشتغال داروسازان جوان روی آنتن شبکه خبر رفت، با 
اشاره به دشوار بودن رشته داروسازی، گفت: »در ایران ۷۸ 
درصد فارغ التحصیلان داروسازی در داروخانه ها مشغول 
کار می شوند، اما متوسط جهانی اشتغال داروسازان در 
داروخانه ها ۵۵ درصد است.« وی افزود: »متوسط جهانی 
اشتغال داروسازن در بیمارستان ها 1۸ درصد، بخش صنعت 
10 درصد، بخش پژوهش و تحقیقات ۵ درصد و در 
به  نیز ۵ درصد است که  قانونی  بخش های نظارتی و 
ایران ۷.۲ درصد، ۶.1۸ درصد، ۲  در  آمار  این  ترتیب 
درصد و در بخش نظارتی ۶.۲ درصد است.« شانه ساز با 
اشاره به مشکلات تاسیس داروخانه در کشور گفت: »با 
وجود اینکه تاسیس داروخانه مستلزم سرمایه گذاری سنگین 
است، متاسفانه هیچ تسهیلاتی برای تاسیس داروخانه در 

مناطق محروم وجود ندارد.«
رئیس انجمن علمی داروسازان ایران ادامه داد: »انتظار 
می رود دولت با تسهیلات کم بهره و تجدیدنظر در نرخ 
خدمات و تعرفه ها از داروخانه ها و داروسازان حمایت 
کند.« شانه ساز با انتقاد از افزایش نیافتن نرخ داروهای تولید 
داخل متناسب با افزایش هزینه ها، گفت: »هیچ وقت منطق 

درستی بر قیمت عرضه دارو حاکم نبوده و همه اینها باعث 
می شود هزینه های داروسازان و داروخانه ها افزایش یابد.«
وی یکی از علل خروج نخبگان داروسازی از کشور را 
اقتصاد ضعیف داروسازی و عدم حمایت دولت دانست 
و افزود: »متاسفانه به این دلیل شاهد هستیم که بسیاری از 
مسئولان رده بالای شرکت های داروسازی جهان جوانان 
ایرانی هستند.« شانه ساز به جایگاه برتر علمی ایران در حوزه 
داروسازی اشاره کرد و گفت: »به رغم جنگ تحمیلی و 
تحریم ها از نظر علمی توانایی تولید هر دارویی که در 
سطح جهانی تایید می شود را دارا هستیم و داروسازان 
جوان ما می توانند ظرف دو سال هر دارویی را تولید کنند.«

رئیس انجمن علمی داروسازان ایران با اشاره به بدهی 
بیش از ۴000 میلیارد تومانی بیمه به داروسازان و داروخانه ها، 
تاکید کرد: »همه مسئولان نظام سلامت دوست دارند خدمات 
در داروخانه ها و در بخش داروسازی اصلاح شود، اما 

اراده ای برای تحقق آن وجود ندارد.«
حضور واسطه های خطرناک در بخش 

داروسازی
در ادامه برنامه عباس کبریایی زاده، رئیس سندیکای 
صاحبان صنایع داروهای انسانی نیز با اشاره به جذب بیشتر 
فارغ التحصیلان داروسازی به داروخانه ها، گفت: »امروز 
بیش از 1۲ هزار داروخانه در کشور داریم.« وی توجه به 

بخش تحقیقات و فناوری دارویی را یادآور شد و افزود: 
»در 1۵ سال اخیر گرایش به صنعت و تحقیقات افزایش 
یافته است به نحوی که تعداد مقالات تولیدی این حوزه 
بیشتر از حوزه های دیگر بوده است.« رئیس سندیکاری 
صاحبان صنایع داروهای انسانی با اشاره به نیاز بخش 
داروسازی به سرمایه گذاری، گفت: »دولت باید تسهیلات 
و مشوق هایی برای حوزه داروسازی و داروخانه ها در نظر 
بگیرد.« کبریایی زاده ادامه داد: »حداقل سرمایه برای تاسیس 
یک داروخانه حتی در شهرهای کوچک یک میلیارد تومان 
است و روشن است که بدون حمایت دولت این کار بسیار 
سخت است.« کبریایی زاده با اشاره به حضور واسطه ها 
در این بخش و متوسل شدن برخی از داروسازان به آنها 
برای تامین سرمایه، گفت: »این موضوع مخاطراتی را خود 
به خود به همراه دارد.« کبریایی زاده با اشاره به قفسه های 
تمیز داروخانه های ایران، افزود: »داروخانه های ما به لحاظ 
وجود داروهای سالم، با کیفیت و غیرقاچاق وضع بسیار 
مطلوبی دارد و به اصطلاح قفسه های داروخانه های ما 
تمیز هستند.« رئیس سندیکاری صاحبان صنایع داروهای 
انسانی اظهار داشت: »یکی از ضعف های ارائه خدمات 
داروخانه ها، مشاوره دارویی است که باید به مردم به طور 
کامل ارائه شود. با وجود این طبق تحقیقاتی که انجام دادیم 
۷0 درصد داروسازان ما به بیماران مشورت می دهند و 
فقط ۳0 درصد مشاوره نمی دهند که آن هم اغلب به دلیل 
شلوغی داروخانه ها است.« کبریایی زاده همچنین با انتقاد از 
نظام سلامت، گفت: »نظام سلامت ما داروخانه را زیان ده 
کرده است و لازم است که ارزش خدمات داروسازان 

پرداخت شود.«  
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طلب 800میلیاردی شرکت های تولیدکننده 
تجهیزات پزشکی از بیمارستان ها

باشگاه خبرنگاران: قائم مقام دبیر انجمن تجهیزات پزشکی از طلب ۸00 میلیاردی 
شرکت های تولیدکننده تجهیزات پزشکی از بیمارستان ها خبر داد. علی افسری  اظهار 
کرد: »بیش از ۲00 شرکت تولیدکننده  تجهیزات  پزشکی، دندانپزشکی  و آزمایشگاهی  
زیر نظر انجمن  تجهیزات پزشکی، دندانپزشکی و آزمایشگاهی  مشغول به فعالیت 
هستند و تا پیش از اجرای طرح تحول حدود ۸0 درصد نیاز بیمارستان ها و مراکز 
درمانی کشور را در خصوص تأمین تجهیزات پزشکی  برطرف می کردند که مطالبات 

آنها  درنهایت تا ۲ ماه پس از تحویل اجناس  به بیمارستان ها پرداخت می شد، اما 
متأسفانه وضعیت بدهی  مراکز درمانی و بیمارستان ها به شرکت های تولیدکننده داخلی  
از وضعیت مطلوبی برخوردار نیست.« وی افزود: »با توجه به رعایت استانداردهای  
بین المللی در تولیدات شرکت های داخلی و در حوزه تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی 
و همچنین دندانپزشکی  این محصولات به کشورهای  اروپایی، آفریقایی  و حاشیه 
خلیج فارس  صادر می شود و از لحاظ سطح کیفی  هیچ مشکلی ندارند، اما متأسفانه 
دیرکرد  مطالبات  باعث شده تا آنها دچار مشکلات عدیده ای شوند و به دلیل نداشتن 
منابع مالی  مجبور به تعدیل  نیرو و یا تعطیلی کارگاه های تولیدی شده اند.« افسری 
تأکید کرد: »متأسفانه در حال حاضر معوقات  شرکت های تولیدی تجهیزات پزشکی  

به بیش از ۶ ماه تا یک سال و حتی در موا ردی به ۲ سال می  انجامد، به طوری که  
بدهی این شرکت ها را مراکز درمانی و بیمارستان ها از اوایل سال 9۵ تاکنون هنوز 
پرداخت نکرده اند و رقمی حدود ۸00 میلیارد تومان شرکت های تولیدی طلبکار  
هستند.« افسری اظهار کرد: »شرکت های تولیدکننده  لوازم بهداشتی و تجهیزات 
حدود پنج هزار نفر مشغول به فعالیت هستند، درصورتی که  اگر طلب آنها پرداخت 
نشود تولید  تجهیزات پزشکی در کشور دچار کمبود  می شوند..« وی  تأکید کرد: 
»پیش بینی می کنیم رقم بدهی شرکت های تولیدکننده داخلی به یک هزار و ۲00 
میلیارد تومان برسد و اگر بحث واردات کالاها مطرح شود باید مبلغی حدود ۲ هزار 

و ۵00 میلیارد تومان صرف خرید این تجهیزات شود. «


